
نظام فعلي ب�رق خانگي به ش�يوه اي طراحي 
شده كه همچنان مشتركان پرمصرف از يارانه 
برق بيش�تري نس�بت به ديگران برخوردار 
هستند و اين در حاليست كه پيشنهاد وزارت 
ني�رو براي اص�اح اي�ن وضعي�ت، همچنان 
در هيئ�ت دول�ت در ح�ال بررس�ي اس�ت. 
به گزارش فارس، بحران برق در سال جاري، همه 
بخش هاي كشور و به خصوص بخش هاي توليدي 
را تحت تأثير قرار داد و قطعاً يكي از راهكارهاي 
مهمي كه براي مقابله ب��ا اين بحران از آن غفلت 
شد، اصلاح تعرفه برق مشتركان پرمصرف بود. 
اينكه بر اين مشتركان تأكيد مي شود به اين دليل 
است كه مصرف برق غالب مشتركان به صورت 
متعارف بوده و از حداقل وسائ��ل ضروري براي 
آسايش و رفاه در منزل استفاده مي كنند. اما در 
مقابل اين مشتركان پرمصرف هستند كه نه تنها 
بهاي واقعي برق خود را نپرداخته، بلكه با مصارف 

بي  رويه نيز بحران ساز مي شوند. 
با توجه به اطلاع��ات قبض مشترك��ان مناطق 
عادي، 85 درصد از مشتركان زير 400 كيلووات 
ساعت در ماه برق مصرف مي كنند و 15 درصد 
مابقي نيز مصرف برق بالاي 400 كيلووات ساعت 
در ماه داشت��ه و به عنوان مشترك��ان پرمصرف 

شناخته مي شوند. 
نكته قابل توجه اين اس��ت كه در بين مشتركان 
پرمصرف نيز حدود ي��ك درصد از مشتركان نيز 
وجود دارند كه مصارف برق آنها به صورت بسيار 
غيرمتعارف بوده به طوري كه متوسط مصرف آنها 
بيش از 1500 كيلووات ساعت در ماه است. اگر 

چنانچه قيمت برق متوسط قيمت برق صادراتي 
به كشورهاي همسايه به مقدار 9/5 سنت درنظر 
گرفته شود آنگاه با احتساب قيمت دلار سامانه 
سنا، يارانه برق اين يك درصد از مشتركان بسيار 
پرمصرف بيش از يك ميليون و 330 هزار تومان 

در ماه خواهد شد. 
اين ام��ر در حاليست كه حقوق ي��ك كارگر در 
سال جاري ب��ه ميزان يك ميلي��ون و 116 هزار 
تومان مصوب شده است. به همين دليل مي توان 
گفت كه يارانه برق يك درصد از مشتركان بسيار 
پرمصرف از حقوق يك كارگر در ماه بيشتر بوده 
و اين مصداق بارز بي  عدالتي و نابخردي در نظام 

تعرفه  گذاري برق است. 

افزايش قيمت برق مشتركان پرمصرف يك امر 
كاملًا عقلايي ب��وده و در تجربي��ات جهاني نيز 
به دفع��ات مشاهده شده اس��ت. تجربيات ديگر 
كشورها مانند مكزيك و امريك��ا نشان مي دهد 
كه اين كشورها هم براي مقابل��ه با بحران برق، 
قيمت برق مشترك��ان كم مص��رف را ثابت نگه 
داشته، اما قيمت ب��رق مشتركان پرمصرف را به 
مقدار قابل توجهي افزايش دادند. به عنوان مثال 
در سال 2002 در كش��ور مكزيك، تعرفه برق 5 
درص��د از مشتركان پرمصرف كام��لًا آزاد و غير 
يارانه اي درنظر گرفته شد و باعث شد تا مصرف 
برق به ميزان قابل توجهي كاهش يافته و درصد 
مشترك��ان پرمصرف از 5 درصد ب��ه 2درصد در 

سال 2003 برسد. 
همچنين در س��ال 2001 در ايال��ت كاليفرنيا، 
تعرفه برق مشتركان كم مصرف ثابت، اما تعرفه 
برق مشترك��ان پرمصرف به مي��زان 50 درصد 
افزايش يافت. اين سياست هوشمندانه نيز منجر 
به كاهش مصرف برق در زم��ان اوج بار به مقدار 

12 درصد شد. 
  آيا دولت با پيشنهاد وزارت نيرو موافقت 

مي كند؟
با توجه به اسناد بالادست��ي مانند قانون اصلاح 
الگوي مص��رف در كش��ور و همچنين تجربيات 
دني��ا، واقعي سازي قيمت برق ب��راي مشتركان 
پرمصرف امري ضروري بوده و با توجه به بحران 
برق در سال جاري و عواق��ب ناگوار آن، ضرورت 
آن بيشتر از گذشته ش��ده است. به همين دليل 
مسئولان وزارت نيرو سعي در اصلاح تعرفه برق 
اين مشتركان پرمصرف دارند و طرح هاي مشابهي 
را هم براي جلوگيري از بحران برق در سال آتي 
تقديم هيئت دولت و ش��وراي اقتصاد كرده اند و 

هم اكنون نيز منتظر اخذ مجوز آن هستند. 
هرچند اظهارات برخي از مقام��ات وزارت نيرو، 
حاكي از موافقت دولت با پيشنهاد اين وزارتخانه 
است، اما اين نگراني وج��ود دارد با توجه به نفوذ 
مشتركان پرمصرف، نهايتاً دولت با واقعي سازي 
قيمت برق اين مشتركان موافقت نكند و با تداوم 
دادن رانت يارانه برق به اين  افراد همچنان كشور 
و به خصوص بخش توليدي را فداي چند درصد 
از مردم كند؟ تا چند هفته ديگر، پاسخ اين سؤال 

مشخص خواهد شد. 

سرانجام پس از گذش�ت هفت ماه از نابساماني 
بازار تلفن همراه، وزراي صنع�ت و ارتباطات در 
نشستي مش�ترك توافق كردند كه گوشي هاي 
توقيف شده در سال جاري وارد بازار شود، ضمن 
اينكه وزارت صنعت نيز وعده داد با تدابير جديد 
از توليد كنندگان داخلي تلفن همراه حمايت كند. 
پس از آشفته بازاري كه در ماه هاي اخير براي بازار 
تلفن هم��راه رخ داد و قيمت ان��واع گوشي 100 تا 
200 درصد گران شد، انتق��ادات بسياري از سوي 
مصرف كنندگان و توزيع كنندگان تلفن همراه وجود 
دارد. توزيع كنندگان از كمبود گوشي گله مي كنند 
و مصرف كنندگان نيز از توزيع نكردن گوشي هاي 
توقيفي و قيمت نجومي آن در بازار ناراضي هستند. 
فعالان بازار از حباب قيمتي 30 تا 40 درصدي گوشي 
تلفن همراه حتي با محاسبات ارزه��اي آزاد و... خبر 
مي دهند و معتقدند ك��ه فروشندگان كالايي ندارند 
كه بخواهند قيمت را بالا يا پايين بياورند، لذا مهم ترين 
فاكتوري كه اكنون در مبحث قيمت تأثير دارد كمبود 
كالاست. ميانگين واردات تلفن هم��راه در كشور ما 
بين يك تا يك ميليون و 200 هزار دستگاه است و از 
ابتداي فروردين ماه 9۷ تا الان به 9 ميليون تلفن همراه 
نياز داشتيم، اما ب��ا تخلف مشكوكي كه شركت هاي 
وارد كننده در تابستان مرتك��ب آن شدند، موضوع 
واردات، توزيع و قيمت اين كالاي پر تقاضا در بازار به 
هم ريخت. به گفته يك منبع آگاه، آشفتگي قيمت اين 
كالا و رسيدگي نكردن به مشكلات بازار در واردات و 
توزيع آن به دليل بروز اختلافاتي ميان وزير صنعت و 
تجارت سابق با وزير ارتباطات در ماه هاي گذشته بود. 
اكنون با تغيير وزير صنعت، طرفين تصميم گرفتند 
با كنار گذاشتن اختلافات گذشت��ه، راهكاري براي 
رفع چالش هاي بازار تلفن همراه بينديشند. در اين 
خصوص اواخر هفته گذشته وزير صنعت و ارتباطات 
در نشستي مشترك مشكلات بازار را آسيب شناسي و 

راهكار هاي جديدي اتخاذ كردند. 
  رحماني: نياز م�ردم را به تلفن همراه تأمين 

مي كنيم
وزير صنعت، معدن و تجارت در پايان اين نشست با 

بيان اينكه نياز مردم را به تلفن همراه تأمين خواهيم 
كرد، گفت: توسعه سامانه هاي برخط در دستور كار 
قرار دارد.  وي افزود: همچ��ون ساير حوزه ها، مردم 
نيازهاي زيادي در حوزه گوشي تلفن همراه و ساير 
تجهيزات الكترونيكي دارند و حق دارند به راحتي و 
سهولت بيشتري به آنه��ا دسترسي داشته باشند و 
ما بايد براي رفع مشكلاتي كه از قبل وجود داشت 
تلاش كنيم و با همكاري ساير دستگاه ها تمهيداتي 

بينديشيم تا اين مشكلات حل و فصل شود. 
وزير صنع��ت همچني��ن در زمينه تحق��ق دولت 
الكترونيك در زير مجموعه صنعت، معدن و تجارت 
كشور ني��ز گفت: هم اكن��ون در مجموع��ه وزارت 
صنعت فعاليت هاي خوبي به صورت سخت افزاري 
و نرم اف��زاري و فرآيندي اقدام��ات خوبي در دست 
انجام است، ضمن اينك��ه سامانه هايي نظير سامانه 
جامع انبارها، سامان��ه جامع تجارت، ثبت سفارش، 
بهين ياب و كاداستر در حوزه مع��دن اجرا شده كه 
به زودي لينك ارتباط اي��ن سامانه ها با سامانه هاي 
ساير دستگاه هاي دولتي نيز برق��رار مي شود و گام 
بلندي در خدمت رساني به مردم و در مبارزه با فساد 
كه مورد تأكيد رئيس جمهور و دولت است، برداشته 

خواهد شد. 
  فراخوان براي واردات 

همچنين وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با بيان 
اينكه گوشي تلفن همراه ب��ه زودي ارزان مي شود، 
از رفع توقيف گوشي هاي تلفن هم��راه موجود در 

گمركات خبر داد. 
محمد ج��واد آذري جهرمي در پاي��ان اين نشست 
مشترك گفت: در اين جلسه اع��لام شد كه قاضي 
مربوط، به رف��ع توقيف محموله ه��اي تلفن همراه 
موجود در گم��رك رأي داده و در اين جلسه مقرر 
شد كارگروهي، كار هماهنگي با ساير دستگاه هاي 
مربوط را براي عرضه هرچه سريع تر اين گوشي ها به 
بازار دنبال كند. وي افزود: علاوه بر مشكلات ناشي از 
افزايش نرخ ارز، كمبود عرضه نيز موجب بروز حباب 
در اين بازار شده است كه اميدواريم با افزايش عرضه، 

هرچه سريع تر اين كالا كاهش قيمت يابد. 

آذري جهرمي همچنين از فراخوان ب��راي واردات 
تلفن همراه خبر داد و گفت: در اين جلسه مقرر شد 
با توجه به مسائلي ك��ه وارد كنندگان قبلي داشتند 
از ظرفيت ه��اي جديد ب��راي تأمي��ن گوشي هاي 
مورد نياز بازار استفاده شود و بررسي مشكلات ارزي 
وارد كنندگان به دليل نبودن نماينده بانك مركزي 

در جلسه، به جلسه ديگري موكول شد. 
اين اظهارات در حالي از سوي جهرمي بيان شده كه 
ثبت سفارش براي كالاه��اي غير اساسي در وزارت 

صنعت تقريباً در حالت نيمه تعطيل است. 
وزير ارتباط��ات همچنين حماي��ت همه جانبه از 
توليدات داخل��ي با كيفيت در اي��ن عرصه را يكي 
ديگر از تصميم��ات جلسه مشت��رك اين جلسه 
دانست و گفت: يكي از برندهاي تلفن همراه داخلي 
)GLX( كه پيشتر از نظر ميزان استفاده رتبه 20 
را نيز نداشت ب��ه رتبه هفتم برندهاي ب��ازار ايران 
صعود كرده كه اين امر نش��ان مي دهد اگر قيمت 
و كيفيت گوشي تولي��د داخل مطلوب باشد مردم 
به آن رغبت پيدا مي كنند. وي افزود: قرار شد دفتر 
صنايع الكترونيك وزارت صنعت كه متولي اصلي 
اين موضوع است با همكاري معاونت فناوري وزارت 
ارتباطات طرح ويژه اي براي حمايت از شركت هاي 
توليد كننده گوشي تلفن هم��راه داشته باشند تا 
شركت هاي داخلي با ارتق��اي كيفيت محصولات 
خود بتوانند بخشي از نياز بازار را تأمين كنند.  آذري 
جهرمي با بيان اينكه امروز ب��ا اين واقعيت روبه رو 
هستيم كه نرخ ارز قدرت خريد م��ردم را كاهش 
داده است، گف��ت: اين امر البت��ه فرصت مناسبي 
براي شركت هاي توليد داخل است كه بتوانند سهم 
بيشتري از بازار را در اختيار بگيرند و البته حمايت 
دولت كه از جن��س رفع موانع تولي��د خواهد بود، 
مي تواند در اين مسير كمك باشد؛ چراكه حمايت 
بي قيد و شرط دولت معني ندارد و بايد متناسب با 
تضمين كيفيت بسته هاي حمايتي تعريف شود كه 
قرار شد اين موضوع در طرح مشترك دو وزارتخانه 

بررسي شود. 
اين اظهارات نيز در حالي بي��ان مي شود كه تجربه 

توليد داخل در سال هاي اخير به بن بست رسيده و 
اساساً توليد موبايل در داخل چيزي به جز بستن چند 

پيچ در يك گوشي تلفن همراه نيست!
  موافقت وزارت صنعت با ورود گوشی همراه 

مسافر
عباس قبادي، معاون بازرگاني وزارت صنعت معدن 
و تجارت نيز در گفت و گوي وي��ژه خبري گفت: در 
ماه هاي گذشته م��ا با تشديد و تك��رار تحريم هاي 
امريكا و نوسان نرخ ارز مواجه بوديم و حقيقتاً عده اي 
از شركت ها كه گوشي وارد كرده بودند يا محصول 
خود را عرضه نكردند يا آنها را به قيمت بالا فروختند 

كه توسط دستگاه قضايي با آنها برخورد شد. 
قبادي افزود: بخشي از گوشي هاي وارداتي هنوز در 
گمرك و بخش ديگري از آن نيز توسط دستگاه قضا 
در حال تعيين تكليف است. به دليل شرايط كشور 
بانك مركزي به عنوان دستگاه صيانت كننده از ارز در 

تخصيص ارز ورود پيدا نكرد. 
معاون بازرگاني وزارت صمت گفت: تمام شركت هايي 
كه براي ثبت سفارش مراجعه كنند اگر داراي شرايط 
لازم باشند و مدارك لازم را ارائه دهند، مجوز خواهند 
گرفت، اما ترس و واهمه هنوز در مبحث ثبت سفارش 
وجود دارد و از طرفي برخي شركت ها سفارش خود را 

ثبت و در صف ارز هستند. 
وي با بيان اينكه بانك مرك��زي در ارتباط با موبايل 
چندان با اولويت عمل نمي كند، افزود: طي جلسه اي 
كه برگزار كرديم قرار بر اين شد تا موبايل هايي كه 
در گمرك است با تشكيل كارگروهي از قوه قضائيه 

رفع توقيف شود. 
معاون بازرگاني وزارت صمت با اشاره به اينكه بخش 
عمده اي از موبايل در ب��ازار از طريق مسافري وارد 
كشور شده است، گف��ت: واردات موبايل بايد بدون 
انتقال ارز باشد، در شراي��ط كنوني كه بازار از وجود 
موبايل تهي است يكي از راهكار ه��ا گوشي همراه 
مسافر است.  وي با بيان اينكه بحث ارز آزاد مفسده 
ندارد و واردكنندگان با ارز آزاد مي توانند گوشي تلفن 
همراه وارد كشور كنند، اضافه كرد: بايد سقف واردات 
گوشي تلفن همراه مسافري باز گذاشته شود، زيرا 
با اين روش تا ح��دودي مشكلات برطرف مي شود، 
در بخش مسافري ع��وارض پرداخت مي شود، بايد 
ديد چند درص��د جامعه از خدمات پ��س از فروش 

راضي هستند. 
قبادي با اشاره به اينكه هر وقت در كالايي بين نرخ 
دولتي و آزاد اختلاف قيم��ت وجود داشت فساد به 
وجود مي آيد، گفت: خيلي از كالا ها با ارز غير دولتي 
وارد كشور مي شود و قيمت هاي كنوني موبايل در 
بازار با ارز بالاي 20 هزار تومان است، اما با تصميماتي 
كه تا پايان اين هفته اتخاذ خواهد شد ان شاءالله هر 

چه سريع تر به بازار با ثبات خواهيم رسيد. 
مهدي عبق��ري، عضو انجم��ن وارد كنندگان تلفن 
همراه نيز در اين برنامه گف��ت: آقايان اين پول ها را 
مي گرفتند و براي شركت ه��اي خاص يا صرافي ها 
مي فرستادند و طبق بررسي هاي قوه قضائيه مشخص 

شد كه كالا ها را با قيمت بالاتري عرضه كرده اند. 
وي ادامه داد: اي��ن شركت ها به مي��زان 80 تا 90 
ميليون جنس وارد كشور نكردند، شركت هايي كه 
به كمپاني وصل بودند، نمي توانستند تخلف كنند 
و 32 شركت ارز زيادي را به صراف ه��ا داده اند، اما 
هنوز محصولي وارد كشور نكرده اند.  عبقري افزود: 
ما اكنون مشكل گمرك نداريم و بزرگ ترين مسئله 
ما در وزارت صنعت اس��ت، در ارز آزاد نوسان وجود 
دارد، به  طوري كه تخلفاتي را پشت سر گذاشته ايم 
و 18- 1۷ شركت محكوميت گرفته اند، اما سازمان 

حمايت همچنان قيمت كالا ها را اعلام نمي كند.
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گوشيهمراهارزانميشود
 با چراغ سبز دولت به واردكنندگان و توليدكنندگان داخلی تلفن همراه و توزيع گوشی های توقيفی 

در هفته های آينده،  قيمت گوشی همراه ارزان خواهد شد

بهناز قاسمی
  گزارش  یک

يارانه برق پرمصرف ها بيش از حقوق ماهانه يك كارگر
   انرژی

عصبانيتشديدترامپازجنرالموتورز
ترام�پ در بياني�ه اي اع�ام كرد ك�ه دولت�ش قص�د دارد تمام 
يارانه هاي دولتي ارائه ش�ده به جنرال موت�ورز را به علت تصميم 
اين خودروساز براي بستن كارخانه هاي خود در امريكا قطع كند. 
 به گزارش اسپوتنيك، ترامپ در بيانيه اي اعلام كرد كه دولتش قصد 
دارد تمام سوبسيدهاي دولتي ارائه شده ب��ه جنرال موتورز را به علت 
تصميم اين خودروساز براي بستن كارخانه ه��اي خود در امريكا و باز 

گذاشتن آنها در مكزيك و چين قطع كند. 
اين اظهارات پس از اين بيان مي شوند ك��ه جنرال موتورز روز گذشته 
اعلام كرد 15 هزار نفر نيروي كاري خود را در امريكاي شمالي تعديل 
مي كند و تا پايان سال 2020 پنج كارخانه توليدي خود را در اين منطقه 

تعطيل خواهد كرد. 
ترامپ نيز در توييتر خود نوشت: خيلي از جنرال موتورز و مدير اجرايي 
ارشد آن، مري بارا براي بستن كارخانه هاي ميشيگان، اوهايو و مريلند 
نااميد شدم. آنها هيچ كدام از كارخانجات خ��ود در مكزيك و چين را 
تعطيل نمي كنند. امريكا جنرال موتورز را نجات داد و اين تشكري بود 
كه در ازاي آن از ما ب��ه عمل آمد. حالا ما به قط��ع تمام سوبسيدهاي 
جنرال موتورز، شامل سوبسيدهاي مربوط ب��ه خودروهاي الكتريكي 

مي نگريم. 
ترامپ همچنين گف��ت كه او اينجاست تا از كارگ��ران امريكايي دفاع 
كند و قماري كه جنرال موتورز روي چين و مكزيك بسته است، جواب 

نمي دهد. 
جنرال موتورز در بيانيه  خود اعلام كرد كه اين تصميم را به دنبال كاهش 
فروش خودرو گرفته است. انتظار مي رود با اي��ن اقدام تا انتهاي سال 
2020 بيش از 6ميليارد دلار به جريان نقدينگي شركت اضافه شود كه 
4 ميليارد دلار آن به علت كاهش هزينه ها و 1/5ميليارد دلار آن هم به 

علت كاهش مصرف نقدينگي خواهد بود. 
جي ام تنها خودروسازي نيست كه در راستاي تغيير ساختار خود براي 
آينده برنامه ريزي مي كند. طبق گ��زارش ان بي سي، فورد پيش از اين 
اعلام كرده بود كه در نظر دارد هزاران نفر از كاركنان خود را تعديل كند. 
دومين خودروساز بزرگ امريكا، س��ال گذشته به علت كاهش فروش 

خودرو، برنامه  تأسيس يك خط مونتاژ خودرو را در مكزيك لغو كرد. 

كاهشاستفادهازدلار
دراتحاديهاقتصادياوراسيا

در نيم�ه اول س�ال 2۰1۸، دولت ه�اي عض�و اتحادي�ه اقتصادي 
اوراس�يا )اي اي ي�و(، ب�ا كاه�ش اس�تفاده از دلار، س�هم 
پرداخت هاي تجاري ب�ا ارز ملي را به ۷۰ درص�د افزايش داده اند. 
به گزارش راشاتودي، معاون اول دولت روسيه، سرگي پريخودكو گفت: 
در نيمه اول سال 2018، دولت هاي عضو اتحادي��ه اقتصادي اوراسيا 
)اي اي يو(، با كاهش استف��اده از دلار، سهم پرداخت هاي تجاري با ارز 

ملي را به ۷0 درصد افزايش داده اند. 
او قبل از ديدار با نخست وزير روسيه، ديميتري مدودف اظهار داشت: 
در شش ماه اول سال جاري، استف��اده از ارزهاي ملي در پرداخت هاي 

بين اعضاي اي اي يو از ۷0 درصد فراتر رفته است. 
پريخودكو اضافه كرد: مي توان با تضمين پايداري اقتصاد كلان و بخش 
مالي و ايجاد ب��ازار مالي مشترك و هماهنگ س��ازي نظارت قانوني بر 

بخش مالي، اين رقم را افزايش داد. 
به گفته اين مقام ارشد، بخش بزرگي از اي��ن پرداخت ها در تجارت با 

روسيه و با استفاده از روبل صورت گرفته است. 
او ادامه داد: ايجاد فرصت  براي افزايش سهم پرداخت هايي اينچنيني، 

بيشتر به توسعه روابط تجاري بين اعضاي اين اتحاديه وابسته است. 
اي اي يو تنها اتحاديه كشورهاي جهان نيست كه در تجارت، به دنبال 
جايگزيني دلار با ارزهاي ملي مي باش��د. پيش از اين هم اعضاي گروه 
بريكس )برزيل، روسيه، هند، چي��ن و آفريقاي جنوبي( از اقتصادهاي 
نوظهور، گام هايي را برداشته اند تا استفاده از ارزهاي ملي به جاي دلار 
را در تجارت بين خود تقويت كنند. با سياست هاي تحريمي امريكا در 
سال هاي اخير كشورهايي مانند چين، روسيه، ايران، عراق، ونزوئلا و 
ديگران تصميم گرفته اند در تجارت نفت، ارز امريكا را استفاده نكنند. 

اتحاديه اقتصادي اوراسيا، اي اي يو كه در سال 2015 تأسيس شد، در 
حال حاضر شامل پنج عضو روسيه، بلاروس، ارمنستان، قرقيزستان و 
مولداوي است. تاجيكستان، ازبكستان، مغولستان، تركمنستان، ايران 
تركيه، سوريه و تونس هم در حال برنامه ري��زي براي پيوستن به اين 

اتحاديه هستند. 

روسيهضرورتكاهشتوليدنفتراپذيرفت
روس�يه قب�ول ك�رده اس�ت تولي�د نف�ت را ۳۰۰ ه�زار بش�كه 
در روز ي�ا ي�ك شش�م كاه�ش كل�ي 1/۸ ميلي�ون بش�كه اي 
ك�م كن�د، ول�ي ش�ركت هاي نف�ت روس�يه چندي�ن م�اه براي 
رس�يدن ب�ه اي�ن مق�دار كاه�ش تولي�د وق�ت گرفته ان�د. 
به گزارش رويترز، روسيه متقاعد شده لازم است به همراه اوپك توليد 
نفت را كاهش دهد، ولي هنوز در ح��ال چانه زني با عربستان سعودي 
در مورد زمان بندي و مقدار اين كاهش است. وزارت انرژي روسيه قبل 
از اجلاس اوپك و متحدانش در وين در ششم و هفتم دسامبر، در روز 

سه شنبه جلسه اي با رؤساي توليدكنندگان داخلي نفت برگزار كرد. 
يك منبع آگاه از اين مذاكرات بين شركت هاي نفت روسيه و وزير انرژي 
گفت: » ايده مطرح شده در اين جلسه اين بود كه روسيه نياز دارد توليد 

را كاهش دهد. سؤال كليدي اينجاست كه با چه سرعتي و چقدر؟«
اين منبع ادامه داد: » بسياري از مردم موافقند كه نمي توانيم فوراً توليد 
را كم كنيم. اين يك روند تدريجي است، مثل دفعه قبل.« وزير انرژي 
نظري در اين مورد نداده است.  شركت هاي نفت روسيه مثل رزنفت، 
گازپروم نفت، لاك اوي��ل، تتنفت، سورگتن نفت و نوات��ك هم از ارائه 
نظرات خود خودداري كردند. اوپك و متحدانش به رهبري روسيه پس 
از قرارداد اواخر سال 2016 براي حمايت از قيم��ت نفت توليد را كم 
كرده بودند. مسكو قبول كرده توليد نفت را 300 هزار بشكه در روز يا 
يك ششم كاهش كلي 1/8 ميليون بشكه اي كم كند، ولي شركت هاي 
روسي چندين ماه براي رسيدن به اين مقدار كاهش توليد وقت گرفتند.  
حالا رياض به اوپك و متحدانش پيشنهاد داده از ماه ژانويه يك ميليون 
بشكه در روز توليد را كم كنند تا جلوي كاهش قيمت نفت را بگيرند. 
قيمت نفت خام برنت اين هفته به خاط��ر نگراني از عرضه بيش از نياز 
نفت به بازار به كمتر از 59 دلار در هر بشكه رسيد. اوج قيمت نفت در 
ماه اكتبر 85 دلار بود.  اگر روسيه زير بار همان مقدار كاهش توليد طبق 
قرارداد 2016 برود، سهم آن در كم كردن توليد نفت 166 هزار بشكه 
در روز خواهد بود. اين منبع آگاه گف��ت: » بايد توليد را كم كنيم، ولي 
نمي خواهيم اينقدر زياد باشد.« اوپك و متحدانش در بحبوحه نگراني از 
ركود اقتصاد جهان و افزايش عرضه نفت از سوي امريكا ديدار خواهند 
كرد. عربستان دوباره تحت فشار دونالد ترامپ قرار گرفته كه خواستار 

عدم كاهش توليد نفت و پايين آوردن بيشتر قيمت است. 

چراتخممرغگرانشد؟
گ�ران  اصل�ي  دلي�ل  م�رغ  ميلي�ون   2۵ ت�ا   2۰ م�رگ 
اس�ت.  ش�ده  اع�ام  تخم م�رغ  قيم�ت  ش�دن 
به گزارش تسنيم، رضا تركاشوند، مديرعام��ل اتحاديه سراسري مرغ 
تخم گذار كشور ب��ا اشاره به شيوع بيماري آنفلوآن��زاي مرغي در چند 
سال گذشت��ه و تلف شدن بي��ش از 20 ميليون قطعه م��رغ گفت: در 
شرايط عادي مرغي كه پاي توليد است براي 18 تا 24 ماه برنامه ريزي 
شده است، اما با توجه به تلفات سال گذشته، 10 تا 14 ماه از توليد سال 
گذشته را از دست داديم كه با جوجه ريزي بيشت��ر از برنامه از ابتداي 
امسال سعي در جايگزيني مرغ مورد نياز داريم و پيش بيني ما اين است 
كه با توليد مرتب جوجه يكروزه در چند ماه آينده مازاد توليد را در بازار 

شاهد باشيم. 
وي افزود: با توجه به تقاضاي پايين براي تخم مرغ در شش ماهه ابتداي 
سال و توليد مازاد قيمت اين محصول پايي��ن است، اما در شش ماهه 
دوم سال و تقاضاي بالاي مصرف كننده ها شاه��د افزايش قيمت اين 

محصول هستيم. 
تركاشوند يكي ديگر از دلايل افزايش قيمت تخم مرغ را از بين رفتن 40 

درصد مرع هاي تخم گذار به دليل ابتلا به آنفلوآنزا عنوان كرد. 
 او با بيان اينكه در حال حاضر روزانه بيش از 2800 تن تخم مرغ در كشور 
توليد مي شود، گفت: تا زماني كه توليد براي توليدكننده مقرون به صرفه 

باشد به توليد ادامه خواهد داد، در غير اينصورت توليد نخواهد كرد. 
مرتضي رضايي، معاون توليدات دامي جهاد كشاورزي در ارتباط تلفني 
با اشاره به اينكه توليد تخم مرغ يك روند خطي دارد يعني پنج، شش 
ماه تا افزايش توليد زمان مي ب��رد، علت اصلي افزايش قيمت تخم مرغ 
را از بين رفتن بيش از 25 ميليون قطعه طيور به دليل ابتلا به آنفلوآنزا 

در سال گذشته بيان كرد. 
وي با بيان اينكه مصرف روزانه تخم مرغ در كشور 900 تا 950 هزار تن 
است، افزود: با توجه به تلفات بالاي طيور در سال گذشته قاعدتاً توليد 
تخم مرغ بايد به 600 هزار تن كاهش پي��دا مي كرد كه با جوجه ريزي 
زياد و تخم گ��ذاري گله ها، در ح��ال حاضر تنها 60 ه��زار تن كمبود 

تخم مرغ داريم. 
رضايي گفت: براي جبران اين كس��ري و جلوگيري از افزايش بي رويه 
قيمت، اقدام به واردات تخم مرغ و توزي��ع آن با قيمت 16500 تومان 

براي هر كيلو در ميادين ميوه و تره  بار كرديم. 
او گفت: مهار قيمت در شهرهاي بزرگ با توزيع مناسب، باعث كنترل 
قيمت خواهد شد كه اتحاديه توليد طيور و تخم مرغ متعهد شده است به 

اندازه نياز ميادين تره بار و فروشگاه هاي بزرگ تخم مرغ عرضه كند. 

رئيس سازمان توسعه و تجارت:

وضعيتخودروهایماندهدرگمرکرا
روشنكنيد

سرپرس�ت س�ازمان توس�عه تج�ارت ب�ا تأكي�د ب�ر اينك�ه 
برنام�ه اي ب�راي آزاد ش�دن واردات خ�ودرو وج�ود ن�دارد، 
گف�ت: از هيئ�ت دول�ت خواس�تاريم ت�ا ه�ر چ�ه زودت�ر 
وضعي�ت خودروه�اي در گم�رك مان�ده را تعيين تكلي�ف كند. 
محمدرضا مودودي در گفت وگو با فارس، در رابطه با آخرين تصميمات 
در مورد واردات خودرو گفت: در ح��ال حاضر هيچ برنامه اي براي آزاد 

شدن واردات خودرو وجود ندارد. 
سرپرست سازمان توسعه تجارت ايران با تأكيد بر اينكه مديريت منابع 
ارزي در شرايط فعلي بسيار حائز اهميت است، اف��زود: در حد امكان 
سعي مي شود تا اجازه واردات كالاهايي مثل خودرو و لوازم خانگي كه 
امكان توليد آن در داخل كشور فراهم است، داده نشود. وي بيان داشت: 
مديريت منابع ارزي، سياست جلوگيري از افزايش مصارف ارزي و اينكه 

اين منابع صرف كالاهاي لوكس نشود، براي ما بسيار مهم است. 
سرپرست سازمان توسعه تجارت همچني��ن درباره تعداد خودروهاي 
مانده در گمرك ها و نحوه ترخيص آن گف��ت: حدود 16 هزار دستگاه 

خودرو در گمرك ها كشور مانده كه هنوز تعيين تكليف نشده است. 
مودودي با بيان اينك��ه تعدادي از خودروه��اي در گمرك مانده جزو 
خودروهايي است كه در مورد واردات آن تخل��ف صورت گرفته، بيان 
داشت: ح��دود 11 هزار دستگاه از 16 هزار دستگ��اه خودرويي كه در 
گمرك ها مان��ده، ثبت سفارش قانوني شده، ولي بع��د از ممنوع شدن 

واردات خودرو در گمرك متوقف شده  است. 
 وي افزود: تصميم گي��ري در مورد ترخيص اي��ن خودروها در اختيار 
سازمان توسعه تجارت ايران نيست. از آنجا كه شركت هاي وارد كننده 
خودرو كه خودروهاي آنها در گمرك مانده است، نسبت به مردم تعهد 
دارند، بنابراين از هيئت دولت خواستاريم تا هر چه سريع تر براي تعيين 

تكليف اين خودرو تصميم گيري شود. 
سرپرست سازمان توسعه تجارت اظهار داشت: همچنين از آنجا كه اين 
خودروها بخشي از منابع كشور است كه در گمرك ها مانده، نبايد اجازه 

داده شود كه اين منابع آسيب ببيند. 

حقمسكن۴۰هزارتوماني
درديازكارگردوانميكند

يك كارش�ناس ح�وزه كار ب�ا بيان اينك�ه كمك هزينه مس�كن 
كارگ�ران كفاف اج�اره دو ات�اق را نمي ده�د، از دولت خواس�ت 
كه در راس�تاي اص�ل ۳1 قان�ون اساس�ي اق�دام عاجل�ي براي 
تأمي�ن مس�كن كارگ�ران و گروه ه�اي كم درآمد ص�ورت دهد. 
علي اكبر سيارمه در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: چند سالي است كه در 
شوراي عالي كار بدون توجه به مزاياي جانبي كارگران حداقل دستمزد 
تعيين و تصويب مي شود، در حالي كه بن خواروبار و حق مسكن جزو 
دريافتي كارگران است و متأسفانه در سال هاي گذشته هيچ گونه تغيير 

يا افزايشي در اين زمينه صورت نگرفته است. 
وي رقم كمك هزينه مسكن كارگران را 40 هزار تومان ذكر كرد و گفت: 
در شرايطي كه بسياري از كارگ��ران حداقل بگيرند و بخش اعظمي از 
دستمزد آنها صرف هزينه هاي مسكن و اجاره بها مي شود كمك هزينه 

40 هزار توماني مسكن دردي از خانوارهاي كارگري دوا نمي كند؟
اين كارشناس حوزه كار با بيان اينكه ح��ق مسكن 40 هزار توماني در 
خارج كلانشهرها و شهرك هاي اقماري حتي براي اجاره دو اتاق كافي 
نيست، تأكيد كرد: دولت بايد بر اساس اصل 31 قانون اساسي، تأمين 
مسكن اقشار كم درآمد و كارگران را براي جبران قسمتي از هزينه هاي 
زندگي برعهده گي��رد.  سيارمه اف��زود: اگر در جدولي ك��ه هر ساله از 
دستمزد كارگران ارائه مي كنيم هزينه مسكن، بن خواروبار و پايه سنواتي 
را مشخص كنيم، مي بينيم كه بخش اعظمي از دستمزد يك كارگر صرف 
تأمين مواد اوليه و خوراكي ها و بخش��ي ديگر صرف اجاره بهاي مسكن 
مي شود، در حالي كه چند سالي است شوراي عالي كار افزايشي در مورد 
كمك هزينه مسكن و بن خواروبار لحاظ نكرده و كارگران با يك ميليون 
و 200 هزار تومان حقوق نمي دانند كه بايد هزينه هاي درماني خود را 

تأمين كنند يا هزينه هاي خوراك و اجاره منزل را بپردازند؟
اين كارشناس حوزه كار در عين ح��ال از دولت خواست تا مزايايي كه 
همه ساله براي كاركنان خود مي بيند براي كارگران هم در نظر بگيرد و 
براي كاهش هزينه هاي معيشت خانوارهاي كارگري برنامه ريزي كند. 
به گفته وي، عقب افتادگي هاي م��زدي كارگران به رغم وعده هاي داده 
شده براي ترميم دستمزد نه تنها جبران نشده، بلكه روي هم انباشته شده 
است؛ به همين دليل شوراي عالي كار امسال بايد به طور جدي هزينه 
سبد معيشت خانوار در ماه را محاسبه كند و آن را ملاك تعيين حداقل 

دستمزد سال آينده كارگران قرار بدهد. 


